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Vážení přátelé,

 zdravím každého, kdo právě držíte v rukou Charitního posla.

 
 Papež František se často zmiňuje o vycházející církvi. V en-

cyklice o bratrství Fratelli tutti říká: „Církev je domov s otevře-

nými dveřmi, protože je matka. A podobně jako Ježíšova 

matka Maria chceme být církví, která slouží, která opouští 

domov a vychází ze svých chrámů, vychází ze svých 

sakristií, aby doprovázela život, podporovala naději, byla 

znamením jednoty, stavěla mosty, bořila zdi, zasévala 

semena smíření.“

 Církev, která slouží, doprovází život, podporuje naději. 

Myslím, že právě toto Charita, která je velmi důležitou složkou 

církve, dělá. Slouží potřebným, doprovází život člověka v jeho 

různých životních etapách. Zároveň podporuje naději v mnoha 

směrech, a to jak u lidí, kterým poskytuje péči, tak u jejich rodin-

ných příslušníků. Naděje je dar, díky kterému můžeme jít dál. 

 Rád bych poděkoval všem zaměstnancům Oblastní charity 

Pardubice, kteří pomáhají mnoha lidem, přinášejí nejen 

odbornou péči, ale i kus naděje, kterou každý potřebuje. Děkuji 

za službu, doprovázení i zprostředkovanou naději.

Jan Paseka, generální vikář

Mons. Mgr. Jan Paseka

generální vikář

 Vážení přátelé, děkuji každý den za všechny lidi, které potká-

vám, kterým můžeme pomoci i kteří pomáhají pomáhat nám. 

Děkuji Vám za podporu.

 Každý den se můžeme ptát, jaké dobro můžu udělat dnes já, 

aby se věci zlepšily? Jaká je moje zodpovědnost? Co mohu 

udělat já, aby ve světě bylo méně zla? 

 Mohu se modlit, mohu se přimlouvat. Ale i já mohu dělat 

dobro. Šířit naději. Kde je naděje, je i láska. Je to kapka, která 

když se šíří, může zachránit svět. Nemysleme na zlo, ale na 

dobro, které můžeme udělat. Milovat je možné, je možné 

darovat život, je možné dělat dobro. To nám dává chuť žít a jít 

dopředu. Žít jen dnešek, jen to dobré pro dnešek. Věci se 

začnou měnit. Dobro naplňuje život.

 Děkuji, že měníme společně svět k lepšímu.

Marie Hubálková

ředitelka Oblastní charity Pardubice

Otec Jan Paseka při tradičním zakončení charitní Poutě lidí dobré vůle

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz

S vděčností a láskou

Velké společenství zaměstnanců, dobrovolníků, podporovatelů a přátel
Charity se nikdy nesejde celé, kolegyně a kolegové denně pomáhají
v přímé péči na střediscích Charity a v mnoha domácnostech klientů.



 Domácí hospic Andělů strážných

Markéta Vašková

Hospic je o životě

vrchní sestra, Domácí hospic Andělů strážných

MUDr. Barbora Červíčková

Na každé chvíli záleží

vedoucí lékařka a odborný garant

Domácího hospice Andělů strážných

svojí smrtelností, zvládneme to. Pokud jsme ji vytěsnili, 

budeme to mít výrazně složitější. 

 Moji přátelé mně často kladou otázku: „Jak můžeš pracovat 

v hospicu? Jak se můžeš dívat na to lidské strádání?” Kdyby 

mohli být na chvíli v mojí kůži, tak by pochopili. Setkávám se

s úžasnými rodinami, které se rozhodly konat absolutní dobro, 

o kterém  prohlásil papež František: „I jen kapka soucitu změní 

svět v méně chladný, více spravedlivý.” 
 Domácí hospicová péče není jen o bolesti, utrpení a umí-

rání… Je mnohem více o lásce, naději a odpuštění. Rodiny, 

které dochovaly své blízké doma, nikdy zpětně nelitovaly, že se 

takto rozhodly. Mohly být spolu. Vzpomínky na společně 

strávené chvíle budou s nimi navždy. 

 Paní Anna  bývala energická a moudrá žena. Když vážně 

onemocněla, jejím jediným přáním bylo zůstat doma. Pamatuji 

si na její moudrá slova: „Měla jsem hezký život, ale všechno 

jednou končí a já přijímám svoji konečnost.” Naše společnost 

tabuizovala smrt a vytěsnila umírání. Je to něco, co se nás 

netýká, něco co stane až někdy v daleké budoucnosti. Proč 

bychom se tím měli zabývat? Pak to přijde, zrovna jako v pří-

padě  Anny –  blesk z čistého nebe. Jestliže  jsme smířeni se 

Paní doktorko, vaší hlavní specializací je pediatrie a pra-

cujete také v ambulanci dětské diabetologie. Co vás vedlo 

k rozhodnutí věnovat se navíc i paliativní medicíně?

 Po promoci na Lékařské fakultě UK v Hradci Králové jsem 

svou pracovní pouť začala na dětském oddělení v nemocnici

v Trutnově, po dvou a půl letech jsem atestovala z pediatrie

a začala pracovat v endokrinologické a diabetologické ambu-

lanci. Osud mě však zavál zpět do Pardubic, kde jsem 

vyrůstala. V té době nebylo místo v Pardubické nemocnici, ale 

hledali lékaře do Dětského centra Veská, které se v té době  

věnovalo spíše sociální pediatrii. Byl to tzv. kojeňák. Dostala 

jsem také nabídku menšího úvazku v diabetologické 

ambulanci na dětském oddělení v Pardubicích. Postupem času 

v důsledku společenských změn ubývaly v Dětském centru 

zdravé děti, které nyní přecházejí do péče profesionálních 

pěstounů. Tento trend jsme s radostí přivítali a začali zařízení 

přetvářet pro potřeby dětí s velmi závažným nevyléčitelným 

onemocněním. Začali jsme do naší práce zavádět principy 

paliativní medicíny. Intenzivněji jsem se věnovala dětské 

paliativě, v roce 2021 jsem atestovala z oboru paliativní 

medicína. Obor je společný pro pediatry i lékaře pro dospělé

a tak jsem zabrousila i do medicíny dospělácké. Od roku 2021 

pracuji v Domácím hospici Andělů strážných, od roku 2022 

jsem zde odborným garantem a vedoucí lékařkou Ambulance 

paliativní medicíny.

Lze říci, že se paliativa od ostatních lékařských oborů ně-

čím výrazně odlišuje, tedy něčím víc než svým předmětem?

 Mnoho lékařských oborů představuje medicínu vítěznou, 

která pacienta uzdraví. Paliativní péče začíná, když medicína 

nevítězí. Když je prognóza nepříznivá, je toho dost, co se dá 

pro nemocného udělat, i když ho nezachráníme, neuzdravíme. 

V paliativní péči se snažíme zlepšit kvalitu života během dnů, 

Domácí hospicovou péči poskytujeme všem potřebným bez rozdílu zdarma. Abychom ji mohli poskytovat bezplatně, podstatnou 

část nákladů na péči musíme hradit „ze svého“. Zdravotní pojišťovny totiž hradí pouze 60 % nákladů. A zbývajících 40 %? 

V průběhu roku oslovujeme dárce, obce a nadace, pořádáme benefiční akce a účastníme se grantových výzev. Jak populace 

stárne a zvyšují se náklady na péči, je stále náročnější získat dostatek financí pro zajištění bezplatné péče. Děkujeme všem 

dárcům, kteří nás podporují dlouhodobě či jednorázově, protože bez Vaší štědrosti bychom jen těžko mohli poskytovat domácí 

hospicovou péči a pomáhat doprovázet klienty v jednom z nejtěžších životních období. Pečlivě se snažíme využít každou 

korunu, aby i drobná částka pomohla v maximální možné míře. A nebýt Vaší pomoci, naše služba potřebným by nebyla taková, 

jaká je.

Sbírkové konto
2300796054/2010
Fiobanka, a. s. online platba

Tadeáš Kouřil, fundraiser
Tel.: 737 488 753, E-mail: tkouril@charitapardubice.cz

Pro více informací nás kontaktujte:

Pomáhejte s námi
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které zbývají. Provázíme ho v jednom z  nejdůležitějších a nej-

složitějších období jeho života. Je to práce týmová a každá 

profese zde má svou nezastupitelnou roli. Když dobře 

nastavíme léčbu, pacientovi se uleví od tělesného a duševního 

utrpení. Když dobře komunikujeme, nasloucháme a vnímáme 

pocity i potřeby nemocného, můžeme mu pomoci poslední 

období života prožít smysluplně v kruhu svých blízkých. Na 

každé chvíli záleží, každá pozitivní maličkost dává smysl. 

Paliativní péče by měla mít ještě o něco větší rozměr lidskosti. 

Nepečujeme jen o tělo, ale i o duši.

Jaký je vlastně rozdíl mezi paliativní a hospicovou péčí?

Je to totéž?

Paliativní péče je komplexní, aktivní a na kvalitu života 

orientovaná péče poskytovaná pacientovi, který trpí ne-

vyléčitelnou chorobou v pokročilém nebo terminálním stadiu. 

Cílem paliativní péče je mírnit bolest a další tělesné

i duševní strádání, zachovat pacientovu důstojnost a pos-

kytnout podporu jeho blízkým. Je nezbytnou součástí moderní 

medicíny. Paliativní péče je širší pojem než péče hospicová. 

Souběžně s poskytováním paliativní péče může být pacient

i nadále léčen, není časově omezená. Probíhá v hospicích, 

nemocnicích, speciálních poradnách či v domácím prostředí 

pacienta. Rozlišujeme dvě úrovně paliativní péče – obecnou

a specializovanou. Obecnou paliativní péči mohou poskytovat 

všichni zdravotníci v rámci jejich jednotlivých odborností, kteří 

se v průběhu péče s pacientem setkají. Specializovanou 

paliativní péči poskytují pracovníci speciálně  vzdělaní v otáz-

kách paliativní péče. Paliativní péče je jejich hlavní pracovní 

náplní. Hospicová péče je již specializovaná komplexní mezi 

borová péče poskytovaná preterminálně a terminálně 

nemocným, u kterých již byly vyčerpány všechny možnosti 

kurativní léčby, tedy léčby, která vede k uzdravení. Pokračuje 

však léčba obtížných příznaků s cílem je minimalizovat. Je to 

takzvaná léčba symptomová, například bolesti, dušnosti, 

nevolnosti, zvracení, úzkosti, deprese, nespavosti a podobně, 

zkrátka všech obtíží vyplývajících z diagnózy pacienta. Vždy je 

třeba zohlednit fyzické, duševní a sociální potřeby nemocného. 

Hospicová péče pomáhá naplno žít poslední dny života i s my-

šlenkou blížící se smrti. Hospicová péče probíhá buď v lůž-

kových kamenných hospicích, nebo formou domácí hospicové 

péče.

Paliativní péče se poskytuje v kamenných hospicích, stále 

více se můžeme setkat s paliativními týmy v klasických 

nemocnicích, vy se jí věnujete v rámci hospice domácího. 

Co je specifické pro tuto formu péče? Jinými slovy, co by 

měli vzít v úvahu ti, kteří se rozhodují mezi lůžkovým 

zařízením a domácí hospicovou péčí?

Domácí hospicová péče poskytuje komplexní péči týmu lékařů, 

zdravotních sester, psychologa, sociálního pracovníka a du-

chovního pracovníka. V posledním stadiu života dvacet čtyři 

hodin denně. Specifické pro tuto formu péče je možnost, aby 

nemocný zůstal ve svém domácím přirozeném prostředí v kru-

hu svých blízkých. Není stresován cizím prostředím a není 

omezen ve svých návycích a potřebách. Každý den může být 

kdykoliv se svými blízkými.

Pro kvalitu života v jeho závěru je jistě důležité, jakou 

podobu má přechod od kurativní léčby k symptomatické 

paliativní, zda k tomu dochází ve správný okamžik a zda 

jsou pacienti a jejich blízcí přiměřeně informovaní. Jaké 

jsou vaše dosavadní zkušenosti s takovýmto předáváním 

pacientů, můžeme-li to takto říci?

Těžká otázka…Tento přechod nastává v momentě, kdy se již 

léčba stává marnou a pacientovi nepřináší uzdravení, spíše jen 

nepříjemnosti spojené s terapií. O tomto přechodu obvykle roz-

hoduje konziliární tým pracoviště, kde se nemocný léčí. Podnět 

může dát i pacient, rodina či jiný lékař. Pro toto stadium je dů-

ležitá dobrá komunikace v rámci zdravotního týmu, ale i s ne-

mocným a jeho rodinou. Nutné je podrobné a srozumitelné 

vysvětlení situace. Pacient i rodina by měli mít možnost klást 

dotazy, ptát se na další možnosti řešení. Ideálně by z tohoto 

přechodu na symptomatickou léčbu měl vzejít plán další péče. 

Vždy musí být zohledněna přání a názor nemocného a jeho 

blízkých. Není ale možné nechat odpovědnost jen na ne-

mocném a rodině. Samozřejmě kvalita a úspěšnost tohoto 

procesu závisí na daném pracovišti. Někdy je nemocný 

opravdu minimálně informovaný. Často to může být dáno 

časovými možnostmi ošetřujícího lékaře. Na druhou stranu 

může mít pacient pocit, že mu nikdo nic neřekl, ale je třeba brát 

v úvahu, že je nemocný zaskočený, ve stresu a informace 

dobře neuchoval. Proto je dobré z naší strany nesoudit, vyjít

z určité situace a snažit se o další kontinuitu předávání 

informací a plánování léčby.

S tím souvisí i má další otázka. Jak vnímáte celospo-

lečenskou atmosféru v této oblasti. Jsou už lidé 

dostatečně informovaní? Zvyšuje se ochota i možnost 

pečovat o jejich blízké do posledního okamžiku doma?

Myslím, že mohu s potěšením říci, že je povědomí o paliativní 

medicíně mezi laickou i odbornou veřejností jistě větší. Je jí vě-

nován větší prostor v mediích i ve vzdělávacích programech 

zdravotníků i nezdravotníků. V posledních letech dochází

i k rozvoji dětské paliativní péče. Někdy se lidé zaleknou sa-

motného pojmu paliativní péče. Nemocní a jejich pečující často 

principům této péče nerozumějí, mají strach, že je konec 

jakékoliv léčby. Je třeba trpělivě a pečlivě s lidmi hovořit o prin-

cipech, možnostech a benefitech paliativní péče.

Na co se tedy mají lidé, kteří se rozhodnou pro domácí 

péči, připravit?

Nemocnému i celé rodině nabízíme hluboce lidskou, ale i pro-

fesionální podporu.  Přístup musí být individuální. Podmínkou 

přijetí pacienta do péče je stálá přítomnost blízké osoby

u umírajícího. Nemocný i jeho blízcí se na nás mohou obrátit 

kdykoliv, dvacet čtyři hodin denně, sedm dnů v týdnu. 

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz 3
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Zaměřujeme se na obtíže plynoucí ze závažného onemocnění, 

včetně nežádoucích příznaků probíhající léčby. Společně 

vytváříme plán péče a cíle léčby. Lékař domácího hospice 

pacienta přijímá do péče, vede jeho léčbu a je k dispozici vždy, 

kdy je třeba zhodnotit, změnit či nově nastavit léčbu. Při 

zhoršení stavu není pacient převážen do nemocnice a nemůže 

využívat  služby jiného poskytovatele zdravotní péče. V rámci 

hospicové péče poskytujeme veškeré léčivé přípravky. Rodině 

pomáháme řešit i mnoho praktických záležitostí,  například 

získání příspěvku na péči. Možné je využít služby půjčovny 

kompenzačních pomůcek. Pomáháme při zajištění potřebných 

praktických činností při úmrtí, s úpravou těla. S pozůstalými 

zůstáváme v kontaktu a mohou požádat o podporu v době 

truchlení.

Jak obvykle probíhá vaše první návštěva u pacienta?

První návštěvu vykonává vždy lékař se zdravotní sestrou. 

Seznamujeme se s nemocným a jeho pečujícími. Na základě 

dokumentace, vyšetření a zhodnocení stavu se s pacientem

a rodinou domluvíme na dalším postupu, vytvoříme plán péče

a uzavřeme smlouvu o přijetí do péče. Seznámíme celou 

rodinu s našimi službami a principy paliativní péče. Snažíme se 

ujistit, že všichni všemu dobře porozuměli.

Co byste vzkázala tomu, kdo by chtěl o svého blízkého 

doma pečovat, ale zatím váhá, protože si není jistý, zda je 

to v jeho silách.

Domácí hospic je nejlepší volbou, pokud chce nevyléčitelně 

nemocný člověk prožít poslední chvíle ve svém přirozeném 

prostředí domova. Pokud se blízcí rozhodnou pečovat o ne-

mocného doma, s námi v tom nebudou sami. Nabízíme 

podporu a provázení v těžké životní situaci. Dovolím si 

parafrázovat švýcarsko-americkou psychiatričku Elisabeth 

Kübler-Rossovou, která se zabývala psychologií umírání

a smrti. Někdy se uklidňující lék může nahradit sklenkou vína, 

vůně doma připravené polévky nemocného povzbudí, aby si 

vzal pár lžic. Trpělivost, vlídnost, pohlazení a důvěrně známé 

prostředí tiší a léčí. Opravdu si všímáme, že k ovlivnění 

obtížných symptomů nemoci je v domácím prostředí zapotřebí 

daleko menších dávek léků než v nemocnici. 

Medailonek:

Studium: LF UK v Hradci Králové, promoce v r. 1990

Specializace: pediatrie (atestace), paliativní medicína (atestace)

Pracoviště:

- Dětské centrum Veská, vedoucí lékařka - zaměření na

dětskou paliativní péči a na komplexní péči o děti se závažným

chronickým onemocněním

- Domácí hospic Andělů strážných Holice, ambulance

paliativní péče - odborný garant a vedoucí lékařka 

- Nadace rodiny Vlčkových - Medical Expert

- Diabetologická ambulance - dětské oddělení Pardubické

nemocnice

Pedagogická činnost na Fakultě zdravotnických studií Univerzity

Pardubice

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz4



Ambulantní odlehčovací služby Červánky v Pardubicích

Robert Vítek

Červánky tu jsou s Vámi

již 5 let!

Nikol Poláková

Krizové lůžko v pobytových
odlehčovacích službách Červánky
v Pardubicích funguje již dva roky

 Květen není jen měsícem lásky a jara v plném proudu, ale 

letošní květen má pro naše charitní pobytové odlehčovací služ-

by v Pardubicích  ještě jeden význam.  Máme malé výročí, le-

tos  v květnu je tomu již 5 let od jejich otevření. Smyslem naší 

služby je poskytovat ubytování, stravu a péči lidem starším 18 

let, kteří žijí v domácím prostředí a jsou odkázáni v péči a sebe-

obslužnosti na pomoc druhé osoby. V našem případě se jedná 

z 98 % o seniory, o které pečují jejich manželé, manželky, děti

a blízcí příbuzní.  Z praxe a vlastních zkušeností víme, jak moc 

je fyzicky a psychicky náročné takovou péči dlouhodobě posky-

tovat.  Proto ve chvílích, kdy se péče stává náročnou a pečující 

si potřebuje na několik dní odpočinout, odjet na dovolenou, za 

vnoučaty,  podstoupit lékařský zákrok či vyšetření a není nikdo, 

kdo by ho v péči doma o seniora zastoupil, může využít charitní 

pobytové odlehčovací služby. Tyto, a troufnu si říci úspěšně, již 

5 let pomáhají seniorům v rámci Pardubic a celého Pardubic-

kého kraje. Zajišťujeme kompletní péči o klienta během po-

bytu u nás, a to včetně podpory charitní domácí zdravotní služ-

by zajišťující například podání léků, injekcí, výměnu bandáží

a převazů atd. Cílem služby je, že se senior po pár dnech či 

týdnech opět vrací domů do svého prostředí, kde v péči po-

kračuje jeho odpočatá rodina.  Odlehčovací služby lze využít 

na dobu od jednoho dne až po dobu 3 měsíců. Kapacita služby 

je 9 lůžek. V průměru využije naší pobytovou službu 15 klientů 

a jejich rodin za měsíc. Většina se k nám opakovaně vrací

v různých intervalech.  Někdy na 3 dny, týden, na prodloužený 

víkend, někdy na 14 dní i měsíc, jak rodina a pečující potřebují. 

Za pět let využilo naši službu 360 klientů, to je pro nás zava-

zující a motivující. Největší odměnou pro náš tým je, že se

k nám klienti opakovaně a rádi vrací a celkově je naše středisko 

vytíženo. To je známka toho, že o ně u nás bylo dobře posta-

ráno a že je služba potřebná a naše práce má smysl. Proto ne-

chcete-li být na náročnou péči o seniora žijícího v domácím 

prostředí sami, využijte našich služeb. Nejen pobytových, ale

i dalších služeb Charity. Všechny naše charitní sociální a zdra-

votní služby spolu úzce spolupracují a zajištují kompletní servis  

pomoci s péčí o lidi, kteří to potřebují. Závěrem chci moc podě-

kovat všem pečovatelkám a jednomu pečovateli, kteří zde tuto 

péči zajištují. Ta nejnáročnější péče o klienta přes den i v noci 

stojí právě na nich. Většina z nich je tu také již zmíněných 5 let

a to svědčí o tom, že když je spokojený zaměstnanec, je víc něž 

pravděpodobné, že bude spokojený i klient. Díky Vám všem, 

kteří se na zajištění péče o naše klienty podílíte, a díky za to, že 

svoji práci děláte z lásky k bližnímu a srdcem! To se totiž pozná . 

 Součástí našich odlehčovacích služeb je tzv. krizové lůžko. 

Jde o službu pro pečující, kteří zcela náhle ze zdravotních 

důvodů nemohou o svého blízkého pečovat a nikdo jiný v ro-

dině je nedokáže v této péči rychle zastoupit. V případě, že 

u Vás tato situace nastane, volejte na tel. 735 726 954. Rádi 

Vám pomůžeme tuto akutní situaci řešit.

vedoucí odlehčovacích služeb, Pardubice

koordinátorka odlehčovacích služeb

více než pomáháme lidem v nouzi30 let 

 Za rok 2022 jsme přijali 17 klientů, kteří se ocitli v tak vážné 

situaci, že potřebovali naši pomoc a pobyt na krizovém lůžku. 

Jaká situace může nastat, aby byl člověk přijat na krizové 

lůžko? Celá řada... Například pečující osobě se náhle zhorší 

zdravotní stav a nemůže pečovat o svého blízkého, musí jít na 

akutní operaci, může dojít k psychickému vyčerpání pečujícího 

nebo i k jeho úmrtí.

 Ráda bych se s Vámi podělila o příběh, který mi zůstane

v srdci zarytý navždy. Jednoho dne zazvonil telefon. Volala 

nám sociální pracovnice z magistrátu města s žádostí o pomoc 

a o umístění ženy na krizové lůžko. Situace byla velmi vážná

a smutná. Mladé slečně náhle zemřela maminka, která o ni pe-

čovala. Slečně bylo tehdy 22 let, v péči o sebe byla nesobě-

stačná a neměla nikoho jiného, kdo by se o ni mohl postarat, 

proto jsme ji přijali do naší služby na krizové lůžko.

 Co to pro nás mělo znamenat a co vše budeme muset řešit, 

to zprvu nikdo z nás netušil. Cíl byl jediný – pomoct jí, aby 

nezůstala nezaopatřená. Celou situaci samozřejmě řešil i ma-

gistrát města. Pro nás byla péče o takto mladou slečnu celkem 

příjemnou změnou, protože naši klientelu tvoří hlavně senioři. 

Aby slečna duševně nestrádala, všichni naši zaměstnanci se 

snažili nahradit jí milující maminku. Hráli jsme hry, nosili časo-

pisy, četli pohádky, zpívali písničky, skládali skládačky, dokon-

ce jsme si i lakovaly nehty a voněly k parfémům. Slečna byla 

velmi vděčná za každou společně strávenou chvilku a dávala to 

najevo pevným objetím či pusou na tvář. Strávila u nás asi dva 

měsíce, protože bylo velmi obtížné najít vhodný trvalý domov. 

Ale podařilo se. Slečna našla domov na úžasném místě, kde se 

má velmi dobře.

 I s takovými situacemi se setkáváme a ničí osud nám není 

lhostejný. 

 Děkuji svým kolegům z pobytové odlehčovací služby 

Červánky v Pardubicích za vynaložené úsilí při poskytování 

maximálně možné péče našim klientům a jejich rodinám. Vím, 

že tuto práci dělají hlavně svým srdcem.
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Ambulantní odlehčovací služby Červánky v Mikulovicích

Vlasta Bittmannová 

V Charitních odlehčovacích
službách Červánky v Mikulovicích
pracuji již 8 rokem...

Jaroslav Brandštetr 

Mikulovická keramická dílna v plném nasazení

Poděkování jménem klientů

Je čím se chlubit

 Svoji práci mám velmi ráda. Práce je vlastně mým 

koníčkem. Velmi děkuji paní ředitelce, která mně dala po 

mateřské dovolené příležitost, abych zde mohla nastoupit. 

Člověk tady prožil mnoho krásného i smutného. Odvděčením 

je pro mne milý úsměv nebo pocit, že jsou u nás naši klienti 

spokojeni a šťastni. Proto to člověk vlastně dělá, stane se 

pokorným a váží si života, jelikož nás vždy do určité míry 

zasáhnou osudy našich klientů. Dovolím si říci, že jsem zde

z řad klientů získala i jednu přítelkyni. Tuto ženu velmi obdivuji.

I přes své zdravotní obtíže a nelehký životní úděl vychovala dvě 

skvělé dcery, na které je nesmírně pyšná a již se těší i z vnou-

čátek. Osud k ní není milostivý ani nadále, v loňském roce 

došlo k výraznému zhoršení jejího zdravotního stavu, je ale 

neuvěřitelná bojovnice a dělá velké pokroky. Mohlo by se zdát, 

že zatrpkne na život, ale opak je pravdou. Moc děkuji za každou 

chvilku, kterou společně strávíme. A tak vnímám tuto práci jako 

poslání a těší mě pocit, že mohu být nápomocná. 

 Rád bych se s vámi podělil o zážitky a zkušenosti z mého 

pobytu v odlehčovacích službách Červánky v Mikulovicích. 

Nikdy jsem si nemyslel, že po úmrtí mé manželky se můj život 

úplně změní. Přijetí projednávala moje dcera Monika, zde jsem 

se seznámil s pracovním personálem a dalšími klienty, kteří 

sdílejí stejný osud jako já. Dostal jsem se do kolektivu opravdu 

výborných pečovatelek pod vedením paní Jany Komárkové. 

Bez velkých slov musím napsat, že to co dokazují svojí 

svědomitou prací při pomoci jednotlivým klientům, kdy někteří 

nejsou schopni se sami o sebe postarat, je skvělé. Denně se 

pečovatelky starají o pravidelný přísun tekutin a zajišťují 

pomoc při jídle a jsou vždy ochotny nám pomoci servírovat jídla 

nebo uvařit kávu a jiné. Vyjma těchto úkolů jsou nám 

nápomocny i při rozvíjení našich schopností například formou 

luštění křížovek, slovního fotbalu či vědomostní hry spojené se 

znalostmi z historie, a to nejen v rámci ČR. Pravidelně s námi 

cvičí, abychom rozhýbali naše staré kosti, někdy, zpravidla po 

obědě, se díváme na pohádky dle výběru nás všech, jedná se

o krátký odpočinek. Jsem rád, že k nám do Červánků přicházejí 

také kněží z pardubické farnosti a kdo má zájem může se 

dobrovolně účastnit mše svaté a svatého přijímání. Nejde se 

nezmínit o třech našich řidičích, kteří nás každé ráno odvážejí

z místa bydliště do Červánků a odpoledne zase odvážejí do 

našich domovů. Jsou také moc obětaví. Dále bych si dovolil 

připomínku, co se týká obědů, dříve jsme měli možnost výběru, 

až ze tří jídel, nyní máme všichni jedno jídlo, ale nedá se říci, že 

by nebylo chutné. 

 Na závěr bych poděkoval všem, kteří se v Červánkách o nás 

vzorně starají. Přeji, ať tento trend vydrží po celou dobu trvání 

odlehčovacích služeb v Červánkách. 

pracovnice přímé péče
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tak, i já bych dřív asi mluvil stejně, ale teď už se nad tím jen 

pousměji. 

 Na závěr si dovolím několik konkrétních poznatků a věcí, 

které bych rád zmínil. Především chci ocenit, jak zde každý 

přistupuje k uživatelům. Byla to jedna z věcí, které jsem se 

obával a která byla okamžitě rozptýlena. A v neposlední řadě 

chci opětovně ocenit všechny členy týmu a prostředí, v jakém 

se naše Odlehčovací služba nalézá. Je to taková naše malá 

oáza klidu a napomáhá k dobrému pocitu z naší nelehké práce. 

Pobytové odlehčovací služby Červánky v Třebosicích

Petra Průšková

Dělat správné věci,

správným způsobem?

vedoucí odlehčovacích služeb
Červánky v Třebosicích

Kryštof Kudláček

Náš obor je velkou školou

komunikace, empatie a nadhledu

pracovník v přímé péči

 Je to už více než rok a půl, kdy mě prakticky ze dne na den 

osud zavál do sociálních služeb. Pamatuji si ten den, jako 

kdyby to bylo včera. Vybavený pouze vlastní (téměř histo-

rickou) roční zkušeností s osobní asistencí a vyprávěním 

přítelkyně pracující v oboru. Začínal jsem tedy téměř od nuly ve 

světě, o kterém jsem měl velmi povrchní informace, navíc ve 

světě, který není zrovna nejběžnějším místem pro muže.

  Začátky byly hektické, myšlenky, jestli jsem udělal dobře, 

když jsem přijal místo pracovníka v sociálních službách v Cha-

ritě v Třebosicích, se vkrádaly do hlavy často. Snažil jsem se od 

začátku zapadnout, makat a učit se. Musím poděkovat kole-

gyním včetně těch z vedení, které mně od prvních chvil pomá-

haly a měly se mnou trpělivost. A myslím to zcela upřímně a od 

srdce. Bez jejich přístupu bych tuhle fyzicky i psychicky ná-

ročnou práci dělat nemohl. Stejně tak děkuji svojí partnerce, 

která mě od začátku plně podporovala a dodávala mi 

nezbytnou sílu. 

 Pozice trnu mezi růžemi přináší na jedné straně spoustu 

pozitivních, ale na druhé straně i nemálo složitějších momentů. 

Zejména ze začátku jsem svému okolí musel vysvětlovat, že 

pracovat v sociálních službách je nejenom normální, ale i hod-

ně přínosné, a to i pro muže. Ze strany uživatelů občas narážím 

na počáteční nejistotu, ale myslím, že už jsem se naučil s tím 

pracovat. Nakonec právě jejich spokojenost je pro mě 

nejdůležitější zpětnou vazbou. Náš obor je velkou školou 

komunikace, empatie a nadhledu. Jako muž se snažím 

nabídnout a propašovat do práce mužský pohled na svět, 

protože jsem přesvědčený o tom, že tyto pohledy jsou stále 

odlišné a troufám si tvrdit, že to tak je v pořádku. Snažím se 

přinášet i vlastní zkušenosti a dovednosti získané v před-

chozích letech tak, aby vše bylo ku prospěchu věci.

  Samozřejmě nejsou všechny dny růžové a občas si hlasitě 

povzdychnu, ale celkově vzato jsem rád, že jsem tuhle práci 

vzal. Apeluji na každého muže, který má zájem vstoupit do 

oboru, aby tak učinil, naše práce má smysl a není se čeho bát. 

Občas slyším od přátel, že by tuhle práci nezvládli, ale není to 

 Naše životy nám přinášejí různé situace. Jednou jsou veselé 

a vzpomínáme na ně s úsměvem ve tváři, ale mohou být 

i smutné, těžké a na první pohled obtížně řešitelné. Ve své pro-

fesi se setkávám s těmi, kteří potřebují pomoc či radu od 

druhých – blízkých nebo vzdálených. Jsem proto ráda, že 

mohu být součástí organizace, která nabízí pomoc různého 

charakteru. Oblastní charita Pardubice se zajímá nejen o sa-

motné klienty. Navíc se zajímá také o nelehké úkoly nefor-

málních pečujících – rodinných příslušníků či přátel. V názvu 

našeho střediska je slovo „odlehčovací”. Rodiny, jsme rádi, že 

se staráte o své blízké a víme, že i Vy potřebujete odpočinek, 

odlehčení… 

 Jsme tu pro Vás, nebojte se na nás s důvěrou obrátit.

Rodinné prostředí třebosických Červánků vytváří vlídný a profesionální tým
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Kryštof Kudláček

Náš obor je velkou školou

komunikace, empatie a nadhledu

funkce odlehčovací služby
Červánky v Třebosicích



Osobní asistence

Jaroslava Čížková

OA je šance pro lidi s handicapem

žít život dle jejich představ

 Hodně lidí má zkreslenou představu o tom, co služba 

osobní asistence obnáší nebo vůbec neví, co to v praxi 

znamená. Častokrát se setkávám s tím, že volající zájemci by 

chtěli osobní asistenci, ale vlastně netuší, co děláme a jak jim 

můžeme pomoct, jestli splňují podmínky pro přijetí do naší 

služby.

 Osobní asistence má své poslání, cíle, svůj smysl a svoji 

logiku. Služba pomáhá lidem žít svůj život smysluplně, 

naplňovat ho dle jejich potřeb a časového rozpětí. Služba 

osobní asistence pomáhá při zlepšení kvality života lidí se 

zdravotním znevýhodněním, dětí a seniorů. Důležitý a neopo-

menutelný je fakt, že je poskytována v prostředí, které je 

klientovi blízké. V tom spočívá podstata, základní kámen této 

služby. Dalším neopomenutelným faktem je, že osobní asistent 

pouze dopomáhá, asistuje při denních činnostech klienta. Tím 

klienta motivuje k jeho rozvoji. Klient osobní asistence není 

odtržen od společenského života a sociálního dění. S klientem 

osobní asistence nás můžete vidět v kině, divadle, ale také 

mezi fanoušky hokeje nebo fotbalu. Můžeme  péct cukroví 

nebo sázet kytičky, doprovázet jej k lékaři či na nákupy nebo jít 

na výlet.  Při poskytování služby osobní asistence vzniká mezi 

klientem a asistentem přátelský vztah. Je založený na důvěře, 

vstřícností a  respektu z obou stran.

 Klient se stává svým způsobem zaměstnavatelem a ko-

ordinátorem svého denního režimu. Tato skutečnost má velký 

význam pro psychiku klienta, pro jeho uvědomění si svých 

vlastních možností a schopností. Dosažení cílů, na které by on 

sám neměl fyzickou sílu nebo dovednost, ale má zápal a chuť, 

je s pomocí osobní asistence uskutečnitelné. Potřebná mo-

tivace a usměrnění ho může posouvat vpřed a dávat životu 

větší smysl a životní náplň. Osobní asistent funguje jako 

kompenzace za handicap klienta.  

vedoucí služby Osobní asisestence

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz8

Usnadňují péči, přinášejí větší komfort pacientům i pečujícím

seznam a ceník

polohovací postele včetně dovozu a montáže, antidekubitní

matrace, francouzské hole, infuzní pumpy a stojany, kyslíkové

koncentrátory, WC nástavce, sedačky do vany, mechanické

vozíky, chodítka, toaletní židle a další.

Půjčujeme

Půjčovna kompenzačních pomůcek

www.pardubice.charita.cz, tel.: 466 335 026Ve střediscích Pardubice (tel.: 466 335 026) a Holice (tel.: 466 681 654)



Domácí zdravotní péče

Ilona Fricová

Domácí zdravotní péče nejsou

jen zdravotní sestry…

Jitka Hubková

Co vše zvládne sestra

domácí zdravotní péče

 Když se řekne Domácí zdravotní péče, asi každý z vás si 

vybaví zdravotní sestřičku, která v domácím prostředí ošetřuje 

pacienta. Správně! Jenže to není všechno…

 Sestřička se u pacienta neobjeví jen tak. Nejprve se o něm 

musí dozvědět. Od toho tu máme dispečink. Tedy občas to tu 

připomíná spíš detektivní kancelář. Zazvoní telefon a na dru-

hém konci je člověk nebo jeho rodinný příslušník, který ví, že 

potřebuje pomoc, ale neví si moc rady jakou. To je úkol pro 

naše dispečerky. Pomocí otázek se zorientují v klientově 

situaci a přepojí ho do kanceláře, která odpovídá jeho 

potřebám. Tedy v našem případě je to kancelář Domácí 

zdravotní péče. 

 V kanceláři Domácí zdravotní péče si vrchní setra zapíše 

pacientovy údaje, ujistí se, že péči indikuje lékař a pacient je 

vybaven potřebnými léčivy (inzulín, léky, účinná látka k pře-

vazům…). Pak už stačí domluvit termín první návštěvy a pří-

padně i rovnou další frekvenci návštěv. V té době už má hotový 

měsíční rozpis služeb pro zdravotní sestřičky i týdenní rozpisy 

jednotlivých tras. Takže stačí zavolat příslušné sestřičce a ta 

může vyrazit…

 No moment… Může vyrazit… Může, pokud má nafasovaný 

zdravotnický materiál a ochranné pracovní pomůcky (rukavice, 

návleky, nedávno i respirátory…). To se taky nezařídí samo. 

Naštěstí i toto má u nás někdo na starosti a snaží se, aby 

sestřičky měly co fasovat. A věřte, že to zvláště za lockdownu 

nebylo vůbec jednoduché. Tak fajn, máme nafasováno a je-

deme…

 Jedeme? No jo, ale co když si zrovna teď služební auto 

vzpomene, že neeee…? Pak nastupuje správce vozového 

parku, který zajistí opravu… A sestřičce nezbývá, než si vše 

přeložit do náhradního vozidla. A teď už opravdu jede. Jo, jo… 

sestřičky v domácí zdravotní péči nejsou zdatné jen po 

odborné a lidské stránce. Musí být i výbornými řidičkami.

A parkování v Pardubicích, to je disciplína sama o sobě…

 A teď ještě vyběhnout pár pater bez výtahu (takže i fyzická 

zdatnost…), najít ty správně dveře a pak už může nastat to, co 

si pod Domácí zdravotní péčí představíte, tedy ošetření 

pacienta. Uf, je hotovo…

 Není! Ještě zbývá vypracovat zdravotní dokumentaci. Tu už 

několik let zpracováváme elektronicky. A počítače mají taky své 

vrtochy. Takže máme i IT odborníky schopné si poradit nejen se 

stávkujícím počítačem, ale i vystresovanou sestřičkou, která 

potřebuje psát a „ono to nefunguje“.

 Naše sestřičky jsou sice tak trochu jako andělé, ale světe div 

se, i ony musí jíst. Jinými slovy potřebují, aby někdo jejich práci 

vyúčtoval zdravotním pojišťovnám, zaplatil faktury za materiál 

a opravy aut a poslal jim výplatu. Takže tu máme i ekonomický 

úsek. 

 Tak vidíte, zdravotní služba nejsou jen zdravotní sestřičky.

A Oblastní charita Pardubice má takových služeb celou řadu. 

Ale o těch se dočtete v jiných článcích. Ještě Vám tu někdo 

chybí? Samozřejmě. Celý ten složitý kolos musí někdo vést

a udržovat v chodu. A to je naše paní ředitelka. 

 Od nastudování tras a adres pacientů až po zdravotní výkony tohoto druhu: v ranních hodinách odběry na žádost praktického 

lékaře či specialisty, aplikace inzulínu dle ordinace diabetologa, aplikace injekcí na bolest a dalších, přikládání elastické bandáže, 

převazy bércových vředů, operačních ran a dekubitů, výměny permanentního močového katetru mužů i žen, péče o hrudní drenáž, 

kondiční cvičení, podávání infuzní terapie dle ordinace lékaře, podávání medikace léků per os (ústy), subcutálně (pod kůži), intra-

musculárně (do svalu), intravenózně (do žíly), vždy dle ordinace lékaře.

 Sestra v terénu si vždy vše předem naplánuje, koordinuje, nastuduje. Spolupracuje s praktickými lékaři a specialisty. Každá zdra-

votní sestra má dostatečnou kvalifikaci, specializaci. Informuje příbuzné při vzniklém problému či nutnosti doplnění léků, mastí nebo 

materiálu k převazům, které si musí pacient zajistit. Snaží se vyhovět přání pacienta v určité časové ose, pokud je to možné. Při zave-

dení péče a řádné následné péči je pro setry velice důležitá zdánlivá maličkost: řádné označení zvonků a čísla popisného :-).

Kolektiv pardubických zdravotních sester poskytujících
odbornou terénní péči v domácnostech klientů

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz 9

zdravotní sestra DZP Pardubice

zástupkyně ředitelky



Lucie Smetanová

Domácí zdravotní péče Holice

 Poslední zimní měsíc, únor. Není na tom nic zvláštního, za 

chvíli se příroda začne probouzet s pomalu přicházejícím 

jarem. Někdo tento měsíc má rád, jezdí na hory, lyžuje... Já ne. 

Nevím přesně od kdy, ale myslím, že od doby, co jsem si začala 

uvědomovat pomíjivost okamžiku, mám únor za smutný měsíc. 

Spousta mých blízkých v tomto měsíci zemřela. Jediné čím se 

utěšuji, je to, že je to nejkratší měsíc v roce. Dnešní den začíná 

zcela obyčejně jako každý jiný pracovní den. Vlastně, bude 

zcela neobyčejný, jenže to jsem ještě ráno na cestě do práce 

neměla ani tušení. Je úterý, krátce po šesté hodině ranní, jedu 

do práce směr Horní Jelení, poslouchám ranní zprávy z rádia

a popíjím čerstvou kávu zakoupenou na benzínové pumpě po 

cestě do práce. Vypadá to téměř na idylické pracovní ráno

a celý den. Kdybych já tušila, jak se mýlím. Předem časově 

domluveného klienta mám až na Horním Jelení, tedy po cestě 

se zastavím u pár klientů v Komárově, Horní a Dolní Rovni

a také v Ostřetíně. V duchu si říkám, jak krásně mně můj 

časový plán vychází. Občas se stane, že i sebelépe naplá-

novaný pracovní plán nevychází podle představ, ale dnešní 

den byl jako nalinkovaný. Paráda. Zde ovšem platí krásné 

pořekadlo – nechvalme dne před večerem. Začíná sněžit. To je 

na zimě, když máte náplň práce v terénu a jezdíte autem, dost 

nekomfortní. Ale i na to si člověk rychle zvykne a dokáže si práci 

a časový harmonogram přizpůsobit. To alespoň já, po pár 

letech u Charity, zvládám. Musím dávat větší pozor a prostor 

velkým nákladním automobilům, v obci traktorům a bagrům, či 

jiným velkým strojům, a vůbec největší strach mám z linkových 

autobusů, asi nejvíce těch dvoupatrových, které na cestě 

potkávám jen ojediněle, naštěstí. Jenže dnešní den byl dnem 

D, kdy jsem měla s autobusem tu čest. Ne snad, že by se 

jednalo o srážku autobusů nebo jinou nehodu. Je kolem 

poledního, začíná hustě sněžit. No skvělý, pomyslím si a jedu 

dlouhou rovinkou po silnici z Litětin směr Ostřetín. Kdo tuto 

trasu zná, ví, že kousek od místní hospody v Litětinách je 

autobusová zastávka, vlastně dvě autobusové zastávky 

naproti sobě. Sněží, nejedu více než 30 kilometrů za hodinu. 

Nepřeji si nic jiného než být zase v teple domu u dalšího klienta 

a hlavně už mám být také na Horním Jelení. Jenže člověk míní 

a osud mění. Znáte určitě to rčení – chceš-li Boha rozesmát, 

sděl mu své plány.  Už bych pomalu vyjížděla z Litětin do 

Ostřetína, když si všimnu linkového autobusu, který je 

zaparkovaný na hraně krajnice, jehož řidič má hlavu opřenou

o boční okno a rozsvícená přední světla. V tu chvíli je jediné, co 

vím, že musím ihned zastavit, zabezpečit auto, rozblikat 

výstražná světla, jelikož sněžení nabírá na stále větší intenzitě 

a jít se odhodlaně podívat, co se stalo. Nemyslím si, že by se 

jednalo o autonehodu, autobus nevypadal na první pohled 

nabouraný, naštěstí žádní cestující v něm nebyli, ale dveře byly 

zavřené a velmi mírně hrálo rádio. V tu chvíli jsem si pomyslela, 

že řidič mohl mít mozkovou nebo srdeční příhodu a já musím 

okamžitě jednat v prospěch první pomoci. Říká se, že člověk

v krizové situaci udělá cokoliv a jedná pudově v rámci 

zachování života, a tak jsem prudce, řekla bych až hystericky, 

zabouchala na okno, kde měl řidič položenou hlavu a už jsem 

chtěla vytáčet záchrannou službu, když v tom se to stalo... 

Myslím, že zážitek si navždy budeme pamatovat oba, já i pan 

řidič. Zřejmě jsem na okno bušila tak silně, že i přes zvuk 

zapnutého rádia, jsem pana řidiče vzbudila a dodnes nevím, 

kdo z nás dvou byl překvapený a vyděšený víc. Jestli já, když 

mně došlo, že řidič jen spal a měl přestávku, nebo on, když mě 

tam viděl. Možná si myslel, že se mu chci vkrást do autobusu. 

Dodnes netuším a už se to nedozvím. Jen vím, že jsme byli oba 

v pořádném šoku. Pan řidič stáhl okénko, aby mě ujistil, že jen 

odpočíval, vypadal skutečně šokovaně. Nastartoval autobus

a odjel. Nezmohl se na další slova a vysvětlení, vůbec se mu 

nedivím. Sama bych byla zřejmě zaskočena. Když odjížděl, 

stála jsem tam a koukala, jak světla autobusu mizí v dáli, ani 

nevím, jestli jsem v tom šoku vůbec mohla jít, jediný na co si

s odstupem času pamatuji, že těžký sníh mě celý zahalil do 

bílého obleku, ale vůbec mně to nevadilo, cítila jsem teplo. 

Takové to teplo, když víte, že Vám dnešní svět není lhostejný. 

Na Horní Jelení jsem dojela o hodinu později, než jsem měla 

naplánováno, ale život je série tisíce malých zázraků a ne-

smíme k nim býti lhostejní. 

RODINY PEČUJÍCÍ
O SENIORY

můžete podpořit 

Č. ú. 1201207379/0800  v.s. 4600

zdravotní sestra DZP Holice 
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Nebyla jsem ještě všude,

ale mám to na svém seznamu…

V domácím prostředí zjišťujeme odběry krve, aplikaci injekcí,

inzulínu, infuze, zavedení a výměny močové cévky, převazy ran,

léčbu a prevenci dekubitů, měření tlaku, vyšetření glukometrem,

rehabilitaci, ošetřování kolostomií, urostomií, tracheální kanyly

a další komplexní ošetřovatelskou péči.



Dominika Košnarová

Projekt pomoci
romským rodinám

Rodinné Centrum DaR Luže

vedoucí Rodinného centra DaR

 Projekt pomoc romským rodinám vznikl v roce 2017. Jeho 

cílem je integrace romské komunity do majoritní společnosti, 

zlepšení rodičovských kompetencí, osvojení dovedností a zna-

lostí, které povedou ke zkvalitnění života romských rodin

a všech jejich členů. Apelujeme na skutečnost, aby romské 

rodiče posílali děti na střední školy, snažíme se posílit povědo-

mí o důležitosti školní docházky v životě dítěte a snažíme se 

napomoci romským rodinám v jejich životních situacích. 

 Projekt se skládá z několika oblastí. V první části se jedná

o realizaci přednášek a besed pro rodiče. Zde se probírají téma-

ta, jež mají rodičům pomoci zkvalitňovat rodičovské kompeten-

ce a znalosti. Druhá oblast projektu je zaměřená na romské 

děti. Na základě spolupráce s romskou koordinátorkou zajišťu-

jeme kontrolu školní docházky, prospěch, plnění domácích 

úkolů a problematiku spojenou se spoluprací školy a rodičů.    

Třetí oblast projektu je zaměřená na volnočasové aktivity rom-

ských dětí. Chceme, aby děti trávily čas smysluplně a bezcílně 

se nepohybovaly po lužských ulicích. Z toho důvodu podporu-

jeme romské děti v tom, co je pro ně přirozené – tanec a zpěv. 

Jedenkrát týdně vždy na 2–4 hodiny se scházejí děti v klubovně 

pod schody (Jeronýmova 124, Luže), kde nacvičují romské 

písně a tance. Čtvrtá část projektu je zaměřená na komunitní 

práci. Romský koordinátor denně obchází rodiny a řeší aktuální 

životní situace (nedostatek potravin, ošacení, poradenství). 

Pátá oblast je kurz šití pro romské ženy, který probíhá 1krát 

týdně. Usilujeme o to, aby ženy přenechaly hlídání dětí mužům, 

zdokonalovaly se a vzdělávaly v oblasti, jež je jim blízká. Dílčím 

cílem je zvýšení pravděpodobnosti získat zaměstnání.

 V rámci romského projektu se v roce 2023 snažíme o další 

posun a rozvoj. Naším cílem je založení nízkoprahového cent-

ra v Luži, které by sloužilo dětem, jež se ocitnou v krizi nebo 

nouzi a potřebují kvalitní sociální zázemí.

 Rodinné centrum DaR Luže v roce 2023 pokračuje v pre-

ventivních aktivitách podporujících zdravé fungování rodin, a to 

i napříč generacemi. Cílem aktivit je upevnění a rozšíření rodi-

čovských kompetencí, propojení generací a sounáležitost lidí

v místě bydliště. Tyto záměry jsou realizovány formou besed, 

přednášek, diskusních skupin a řízených programů. 

 Cílovou skupinou jsou rodiny s dětmi, těhotné ženy a jejich 

partneři, matky/otcové na mateřské/rodičovské dovolené, 

rodiny v krizi, prarodiče a jejich vnoučata a pěstounské rodiny, 

handicapovaní a romští občané z okolí Luže (úzce spolupracu-

jeme s místním tanečním a hudebním spolkem Loly Růža, 

pomáháme při sbírce ošacení, kočárků, postýlek nebo hraček, 

zveme tento spolek na vystoupení při pořádání veřejných akcí).

 Dále se zaměřujeme na rodiny se třemi a více dětmi.

V rámci programu „Jsme velká rodina” jedenkrát měsíčně kon-

zultujeme různá témata popisující soužití většího počtu členů 

domácnosti. To klade specifické nároky na fungování rodin

s dětmi (vyzvednutí ze školy, školky, přemístění do kroužku…). 

Matky tak často obětují svůj kariérní postup ve prospěch rodiny 

a raději pracují v místě, zatímco otcové odjíždějí od rodin na 

delší dobu za prací do velkých měst či do zahraničí. Z velké 

části se toto týká rodin, které se do regionu přistěhovaly. Matky 

tu pak zůstávají bez rodinných vazeb samy s dětmi. Právě mat-

ky, které se do regionu přistěhovaly, tvoří velkou část návštěv-

níků RC. 

 Místním specifikem Luže je i Hamzova odborná léčebna 

pro děti a dospělé. Na dlouhodobou rehabilitaci sem přijíždějí 

lidé různého věku z celého Česka. Nacházejí u nás podporu 

rodiny s postiženými dětmi na rehabilitačním pobytu, pacienti 

během léčení po úrazech a klienti lázeňského pobytu. Navště-

vují besedy, přednášky, kurzy, dětská představení i tvořivé díl-

ny a mimořádné akce pro děti. Propojení lidí postižených

a „zdravých“ vidíme jako neocenitelné obohacení obou skupin.

 Aktivně pracujeme na propojení generací. Realizujeme 

aktivity, kde se setkávají mladší děti s dětmi ve věku 15 –18 let, 

realizujeme společné aktivity seniorů a dětí. Našim cílem je 

podpora prorodinných vztahů napříč generacemi.

 Rodinné centrum Dar také významně obohacuje kulturní 

život ve městě. Realizuje aktivity typu Masopustní průvod, 

Vynášení Morany, Velikonoční či adventní dílny, ale také Den 

Země nebo Den dětí. Nedílnou součástí podpory pracujících 

rodičů je nabídnutí hlídání dětí v čase letních prázdnin, kdy RC 

DaR realizuje 2 turnusy příměstského tábora. Provoz rodinné-

ho centra je rozdělen do nepravidelných aktivit, viz odstavec 

výše a do pravidelných aktivit, kam jedekrát týdně patří progra-

my Hrátky s batolátky, Zdravíčko, Klub Otazník, Aby malé bylo 

velké, Cvičení seniorů, Lego kroužek a jednou za 14 dní šacho-

vý kroužek. Mimořádné aktivity jsou pořádané jednou až 2krát 

za měsíc. V rámci návštěvnosti projde RC DaR v průběhu roku 

zhruba 2500 lidí a centrum zrealizuje 250 akcí.
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peč 1Charitní pečovatelská služba na Pardubicku

Jarmila Klimešová

Profesionalita
v sociálních službách

Kdo nás oslovuje...

vedoucí pečovatelské služby 

 Registrované sociální služby se musí řídit Zákonem o so-

ciálních službách, dodržovat Standardy kvality, vnitřní pravidla 

a další předpisy, to znamená, musí pracovat profesionálně.

 Co to vlastně znamená, být profesionální pečovatelka? Dá 

se přesně určit hranice? Na poradách svého pracovního týmu 

se často bavíme o tom, že musíme být profesionální. Na kole-

gyních vidím úsměvy, ale jelikož jsme takzvaně dobrá parta, 

probíráme i to, co si každý pod tímto pojmem představuje a jak 

to v praxi probíhá. Zjišťuji, že v naší profesi je složité přesně 

určit hranici profesionality.

 Ano, dle všech je to především to, že postupujeme dle na-

šich pravidel a pracovních postupů, poskytujeme jen úkony, 

které máme nasmlouvané s klientem. Držíme se individuálních 

plánů, které společně s klientem, popřípadě rodinou sestavu-

jeme. Dodržujeme morální kodex, nebavíme se o jiných klien-

tech, o dalších pracovnicích a podobně.

 Někdy je to jednodušší držet se pouze profesionální stránky, 

tedy provést úkony, prohodit pár vět a odejít. Jde především

o klienty, kteří mají své rodiny nablízku, mají i přátelé a podob-

ně. Ti nemají takovou potřebu sdílet s pracovnicemi do detailu 

svůj život, i když i tací se někdy raději svěří cizímu než vlastním.

Jsou však osamocení klienti, kteří nikoho nemají a ti pak zahr-

nují naše děvčata příběhy a zážitky ze života a je na nich vidět, 

že jsou šťastní, že je někdo vyslechne a popovídá si s nimi. Je 

těžké udržet tu profesionalitu, udělat úkon a odejít a nezajímat 

se o to, co našeho klienta tíží nebo trápí. Pokud navštěvuje 

pečovatelka  klienta delší dobu, a máme klienty, kteří jsou u nás 

již rok i více let, pak se mezi nimi vytváří vztah. A v tom musí být 

naše pracovnice profesionální, protože musí najít tu hranici, co 

mohou sdělit klientovi, o čem se bavit, aby neporušily pravidla. 

Musí být dobrými psychology, musí být citlivé a trpělivé, aby 

dovedly v pravou chvíli rozhovor ukončit a odejít, ale tak, aby se 

to klienta nedotklo.

 V naší pečovatelské službě pracují ženy různých věkových 

kategorií, různého sociálního postavení a jak já říkám, každá je 

jiná, ale každá má své kvality a je to tak dobře. Když přijímám 

mladou drobnou dívku – ženu, říkám si, jak tuto náročnou 

profesi nejen po psychické, ale i po fyzické stránce asi zvládne.  

Jsem však mile překvapena, když vidím, jak ji klienti berou 

nejen jako svoji vnučku, ale jak si poradí i s 80kilovým mužem

a zvládne přesun lépe než kdokoliv jiný. Naši klienti, kteří si 

občas naříkají, že se jim pečovatelky střídají, což je způsobeno 

směnným provozem, jsou nakonec rádi, že od každé pracov-

nice načerpají něco jiného. Střední generace jim připomíná 

jejich děti a s tou starší si předávají životní zkušenosti.

 Je hezké i vidět, jak některé vztahy přetrvávají. Když vidím 

foto naší pečovatelky, která je na mateřské dovolené, jak 

navštívila „své” bývalé klienty i s miminkem a jak to ty naše 

klienty potěšilo, nemohu se zlobit, že je to neprofesionální.

 Ano, buďme profesionální, dodržujme všechno, co máme 

nařízeno, ale přidejme i tu lidskou stránku, která je pro každého 

důležitá, možná i ta nejdůležitější.

 Vždyť vlídné slovo, úsměv, nikoho nic nestojí a přesto může 

druhému pomoci, i kdyby jen v tom, že bude mít lepší den.

 Na naši pečovatelskou službu se obracejí lidé, kteří se 

nacházejí v nějaké tíživé sociální situaci, ať už vzhledem k vě-

ku, nebo zdravotnímu stavu. Často nás nejdříve oslovují rodiny 

případného zájemce či známí, jelikož on sám již není schopen 

nás zavolat nebo si naopak myslí, že vše zvládne sám, i když 

okolí vidí, že tomu tak není.

 Každého takového zájemce navštíví naše sociální pracov-

nice, která musí vidět případného klienta a jeho prostředí, ve 

kterém pobývá. S ním i případě s rodinou pohovoří, zhodnotí 

situaci, poradí v sociálních otázkách například ohledně 

příspěvku na péči, dlouhodobého ošetřovného, zapůjčení 

zdravotních pomůcek a dalších věcí vyplývajících z konkrétní 

situace. Tato schůzka je celkem náročná především pro zájem-

ce o sociální službu, ale i pro ostatní, kdy musí pojmout spoustu 

nových informací. Sociální pracovnice předá zájemci a přítom-

ným osobám propagační materiály, kontaktní telefony, potřeb-

né formuláře, aby se se vším mohli v klidu seznámit. Schůzka je 

informativní, pokud se rodina rozhodne pro jinou formu posky-

tování sociální služby, nebo na místě vyplyne, že zájemce 

nespadá do naší kategorie, nikoho k ničemu nezavazuje.

 Všichni vnímáme, že poradenství v sociálních službách je 

velmi důležité a už při telefonátu se ujišťujeme, že zájemce ví, 

co pečovatelská služba může nabídnout. Lidé mají někdy 

zkreslené informace a tak mnohdy netuší, co vše to obnáší.

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz12



Charitní pečovatelská služba na Pardubicku

Charitní pečovatelská služba, středisko Holice

Pavla Waňkowská

Charita Holice a já

dopis klientky pečovatelské služby

 Mnoho lidí si myslí, že když si za naše služby zaplatí, tak 

můžeme dělat cokoliv. Není tomu tak. Jako registrovaná 

sociální služba musíme dodržovat Zákon o sociálních službách 

č. 108/2006 Sb. a provádět pouze úkony, které nám dovoluje 

daná vyhláška, a to po posouzení sociálního pracovníka.

 Jsme sociální služba a už to slovo sociální znamená, že 

poskytujeme sociální pomoc a nenahrazujeme komerční 

služby. I když máme v našich výkonech uvedený například 

běžný úklid a pomoc v domácnosti, neznamená to, že budeme 

uklízet celé byty, domy, i kdyby se jednalo o seniora. A takto to 

funguje i u ostatních vyhláškových úkonů. Vždy je potřeba 

posouzení našeho sociálního pracovníka, který zhodnotí, co 

klient zvládne sám a s čím už potřebuje pomoc.

 Někdy je velmi smutné, když má klient velkou rodinu a ta 

přehazuje nejenom péči, ale i  odpovědnost na někoho jiného. 

Žádná sociální služba nemůže nahradit rodinu, i kdyby k dotyč-

nému pečovatelka docházela i vícekrát denně. Ano, jsou i lidé, 

kteří opravdu nikoho nemají a hlavně pro ty jsme tady. Vím, že 

doba není jednoduchá, odchody do důchodu se prodlužují

 Jsem nevidomá 41letá žena, takže jak se říká, relativně 

mladá a neklidná… Běžně se vracím do Holic z Prahy v ranních 

hodinách, kde navštěvuji kulturní a jiné akce a vlastně nejen

v Praze, ale i v našem krásném východočeském regionu. Když 

čirou náhodou i v současných zimách nezimách napadne byť 

jen trochu sněhu, který vidící a normálně mobilní člověk vůbec 

neřeší, pro nevidomé nastává velký problém. Orientuji se s 

pomocí bílé hole podle předem naučených tras, na kterých jdu 

podél různých vodicích linií. Mnohdy je to rozhraní trávy a ob-

rubníku, které ve sněhové pokrývce nenajdu. Zkoušela jsem to 

nevzdat bez boje a zabloudila na známé trase, proto jsem se 

rozhodla dále neriskovat.

 Vyšla jsem jednou ráno v půli prosince na zahradu a moje 

sedmičlenná psí smečka se radostně povalovala a dováděla ve 

sněhu. Napsala jsem několik e-mailů přátelům, kteří mi občas 

pomáhají. Jeden měl pozitivní test na covid, druhý chřipku, třetí 

byl na horách. O holickém středisku Charity jsem věděla, ale 

bála jsem se, že už pečovatelky nebudou mít kapacitu ani na to, 

aby mě občas dovezly někam po Holicích. O nedostatku 

pečovatelů a dalších pracovníků není třeba na tomto místě 

psát, je to dlouhodobý palčivý problém České republiky.

 Blížily se Vánoce a já jsem se musela konečně rozhodnout. 

Za zeptání nic nedám, v nejhorším případě do knihovny 

nepojedu a nákupy všeho budu řešit online. Zapnula jsem svůj 

počítač s hlasovým odečítačem obrazovky a napsala e-mail 

paní Daně Fifernové, kterou jsem si dohledala na stránkách 

Oblastní charity Pardubice. Asi dva dny se nic nedělo, napadlo 

a skloubit zaměstnání, další povinnosti a závazky s péčí o blíz-

ké není jednoduché.

 ALE…setkáváme se s tím, že se rodina sejde například

o Vánocích či svátcích a toho našeho klienta, tak trochu vytěs-

ní. Asi si řeknou: „Proč bychom mamce, taťkovi, babičce, 

dědovi podávali jídlo a pití a pomohli ho převléknout, když 

přijede pečovatelka.“  Ano, my rádi přijedeme i na ten Štědrý 

den, ale je nám trochu smutno, když vidíme, že klient, který má 

rodinu vedle za zavřenými dveřmi, se cítí sám.

 Někdy si říkám, jestli tím, že nabízíme služby nepřetržitě, 

každý den včetně víkendů a svátků, tím našim klientům 

neubližujeme. Vždyť kdybychom nepřijeli my, tak by se rodina 

asi domluvila a na ten Štědrý den by se alespoň zastavila  nebo 

by nebyla jen za těmi zavřenými dveřmi.

 Mysleme na ty naše, vaše rodiče, babičky a dědy, vždyť 

každá vaše blízkost je pro ně jistě pohlazením. Může nastat 

doba, kdy až ty dveře necháte otevřené, nikdo už za nimi 

nebude.

mě, že stejně jako já taky někdo jiný může čerpat dovolenou.

 Za několik dní zazvonil telefon. Abych měla přehled o tom, 

kdo mi volá a mohla komunikovat prakticky bez omezení, mám 

mluvicí telefon. Takže jsem věděla, že mi volá paní Žaneta 

Lustyková, sociální pracovnice holického střediska Charity.

S napětím jsem hovor přijala a nevěřila svým uším. Domluvily 

jsme se na sociálním šetření, se kterým jsem počítala.

 Netrvalo dlouho a podepisovaly jsme smlouvu, ke které 

jsme připojovaly postupně několik dodatků. Tak jako někdy 

zapomenu, co jsem všechno chtěla v obchodě koupit, stejně 

tak se rozšiřoval okruh činností, s nimiž potřebuji pomoct. 

Takže jako jediný a nejkrásnější vánoční dárek jsem dostala 

právě možnost stát se klientkou střediska Charity v Holicích.

 Jsem velmi spokojená, že mám stabilní a kvalitní službu. 

Před samotnými Vánoci jsem si mohla díky paním 

pečovatelkám dojet vypůjčit knihy, protože mě odvezly na 

zastávku holického autobusu, odkud jsem pokračovala do 

Hradce. Hned po novém roce jsem si mohla bez obav jet 

upravit vlasy do zdejšího kadeřnictví a nemusela být ve stresu, 

jestli napadne nebo nenapadne sníh a jen si užívat tu radost, 

když se občas objeví. Když sněžilo a já neměla odvoz, musela 

jsem chodit do jara neupravená a to nebylo nic příjemného. 

Několikrát do měsíce jedu na kulturní akce mimo město, i to si 

můžu díky Charitě užívat a nebát se rozmarů počasí. Když se 

mi nahromadí práce a já vím, že si nestihnu dojít nakoupit, opět 

je tu pomoc laskavých duší z Charity.

 Závěrem bych chtěla mnohokrát poděkovat za profesionální 

a laskavou pomoc, kterou mi pracovnice Charity poskytují. 

Vážím si toho, protože vím, že mé problémy jsou malicherné ve 

srovnání s lidmi, kteří jsou imobilní nebo jinak těžce 

znevýhodnění. Pokládám si za čest, že mohu využívat tuto 

pomoc a nemusím už řešit žádné zbytečné problémy a kompli-

kace, které občas úplná nevidomost do života přináší.

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz 13



peč 1Charitní pečovatelská služba na Pardubicku Bohdaneč

Petra Nováková

Co mi dává práce pečovatelky

sociální pracovnice a pečovatelka

Milena Vohralíková

Okénko do Rodinného
a vzdělávacího centra Holoubek

vedoucí RVC Holoubek

Rodinné a vzdělávací centrum Holoubek, Holice

 Jsem zaměstnaná v Charitní pečovatelské službě – Lázně 

Bohdaneč jako pečovatelka.  Při své práci se setkávám s mno-

ha lidskými příběhy a o jeden bych se s Vámi chtěla podělit.

 Třikrát denně chodíme pomáhat jedné paní. Při naší 

návštěvě je vždycky milá a usměvavá. Ráda si povídá a tak se 

po střípkách dozvídám, jaký byl její život. 

 Narodila se v nedaleké vesnici na statku a od malička 

pomáhala rodičům v hospodářství a na poli spolu se svými 

třemi bratry. Zemědělství se chtěla věnovat dál, vychodila i roč-

ní zemědělskou školu, ale život ji zavál jinam. V rámci 

kolektivizace byl jejich majetek vyvlastněn. 

 Vdala se a narodili se jí dva synové. Starost o rodinu byla na 

prvním místě. S úsměvem vzpomíná, jak na děti pletla, šila

a přešívala, protože byl všude nedostatek oblečení. Radost jí 

dělala také zahrádka, kde si sama vypěstovala zeleninu

a ovoce. 

 Dál se dozvídám, že její manžel byl úředník a zakladatel 

Skautské organizace. Zemřel však poměrně brzy, kvůli 

podlomenému zdraví z totálního nasazení v Německu za II. 

světové války. 

 V důchodu se paní ráda věnovala vnoučatům, jenže pak jí 

zdraví přestávalo sloužit. Musela na dvě operace, a aby toho 

nebylo málo, zlomila si nohu v krčku. A vzpomíná, že jí pomohly 

sestřičky z Charity, které k ní jezdily na rehabilitace. 

 Jenže teď už jí chodit nejde, tak se o ni sedmým rokem stará 

syn. A stará se opravdu dobře. Někdy ho při ranní službě 

potkám ve dveřích, jak jde pro čerstvé rohlíky – aby měla 

mamka k snídani. Jindy vidím, jak má na válu připravené 

tvarohové knedlíky k obědu a v poledne se pak ptám paní, jak jí 

chutnaly. Paní si pochvaluje, že byly výborné, polité 

rozvařenými malinami. 

 A nestará se jen o maminku, ochotně nabídne pomoc i nám. 

Třeba když paní koupeme v mobilní vaně, se kterou je ma-

nipulace trochu složitější. Divím se, běžně se s takovou 

vstřícností nesetkáváme. Říká, že je rád, že mu pomáháme

a vycházíme vstříc. 

 Když od nich odcházím, je mi dobře – z toho obyčejného 

kousku lidské laskavosti.

 Pohlédneme-li do okénka Holoubka, otevře se nám nabídka 

programů pro všechny věkové kategorie, od miminek až po 

babičky a dědy a každý si může zvolit podle svého zájmu

a potřeb. Nabízí prostor pro setkávání, inspiraci a vzdělávání. 

Zájemci se mohou zúčastnit pravidelných aktivit a jedno-

rázových akcí např. přednášek, kurzů, workshopů, seminářů 

atd. Nabízené aktivity jsou zaměřeny především na získávání 

znalostí v oblasti vytváření podmínek pro spokojené rodinné 

prostředí, v oblasti péče o děti a rodinné příslušníky. Dveře 

Holoubka jsou otevřeny všem rodinám s možností využívat 

individuální poradenství, setkávání svépomocných skupin i vy-

užívat volnou hernu a zahradu. 

 Při pravidelných aktivitách v dopoledních i odpoledních 

hodinách můžeme slyšet smích dětí, písničky, prožívat nad-

šení z výrobků při keramice, vidět radost při cvičen a především 

spokojenost při společných aktivitách rodičů s dětmi. Při ve-

černí procházce kolem Holoubka můžete slyšet každý čtvrtek 

písničky pěveckého souboru Radost, který si zpívá opravdu 

pro radost.

 Je moc hezké a pro nás potěšující, že maminky k nám do-

chází i několik let, postupně s jedním, druhým a někdy i třetím 

dítkem. Maminky si mezi sebou předávají informace o Holoub-

ku a právě to nás těší, neboť tak přirozeně k nám přicházejí 

nové tváře.

 Kdo má zájem dovědět se více o tom, co se děje v Holoubku

i jaké akce se připravují, stačí k nám přijít, dveře jsou otevřené 

pro každého.Informace také na www.rvcholoubek.cz. Vaše do-

tazy rádi zodpovíme i na telefonním čísle 773 141 960.

RVC Holoubek, Dudychova 782, Holice.

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz14



Služby pro rodiny s dětmi

Denisa Janurová

Šťastné konce

Soňa Nečasová

Manželé Novákovi žili jako

bezdětný pár...příběh

z pěstounské péče

 V rámci charitních Sociálně aktivizačních služeb pro rodiny

s dětmi jsem spolupracovala s maminkou, která se dostala do 

tíživé sociální situace a rozhodla se ji řešit s naší pomocí. 

Spolupráce začala před 3 lety, kdy k nám přišla s žádostí o po-

moc. Bydlela s dcerou u své maminky, která ale měla malý byt

a proto tam nemohly zůstat dlouhodobě. Musely jsme hledat 

jiné řešení. S maminkou jsme řešily také její dluhy. V počátku 

naší spolupráce byla v pracovní neschopnosti. Oslovily jsme 

proto nadaci, která mamince pomohla do začátku a poskytla jí 

finanční příspěvek na 3 nájmy, který jí velmi pomohl, aby si 

mohla zařídit své vlastní bydlení. V průběhu spolupráce se nám 

podařilo najít zaměstnání a mohla začít řešit dluhy pomocí 

oddlužení. Po delší době hledání jsme společně našly i byt, do 

kterého se mohla maminka i se svojí dcerou nastěhovat. Někdy 

to trvá sice delší dobu, než se v životě rodiny dosáhne 

vytouženého cíle, ale tyto šťastné konce jsou i pro nás 

odměnou za dobře odvedenou práci. 

 Manželé Novákovi žili jako bezdětný pár. Po několika 

neúspěšných pokusech mít vlastní dítě se rozhodli, že se 

stanou pěstouny. Manželé prošli přípravami a čekali na přijetí 

dítěte. Jednoho dne zazvonil telefon a pracovnice krajského 

úřadu pěstounům sdělila, že byli vytipováni jako vhodní 

pečovatelé o dvě děti – sestry ve věku 7 a 9 let. Děti byly 

odebrány rodičům, kteří nadužívali návykové látky a nebyli 

schopni zajišťovat řádnou péči. Poté byla děvčata skoro rok

v péči přechodné pěstounky. 

 Manžele se vydali na seznamovací schůzku a už při prvním 

setkání měli jasno. Děvčata byla spontánní, komunikativní

a hned si k budoucím pěstounům našla cestu. Po několika 

schůzkách a víkendových pobytech u pěstounů se děti trvale 

přestěhovaly do nové rodiny. 

 Pěstouni děti dobře vedli a byli schopni překonávat 

počáteční adaptační problémy v rodině s velkou otevřeností

a upřímností, jak k dětem, tak i k doprovázející organizaci. 

Využili možností podpory a odborné pomoci, která byla 

nezbytná k tomu, aby děti zpracovaly svoje traumata z bio-

logické rodinelmi nadaná a díky péči a podpoře pěstounů se jim 

vede velmi dobře. Mladší z děvčat začala v 11 letech studovat 

na prestižní škole se zaměřením na anglický jazyk, starší má ve 

škole také výborné výsledky. Pěstouni s děvčaty komunikují 

velmi otevřeně o všem, co se jim v životě stalo, o jejich bio-

logické rodině a podporují je v tom, co by v životě chtěla dělat. 

Děti našly u pěstounů nejen domov, ale také opravdovou 

milující rodinu. 

Úkolem doprovázející organizace je primárně pomoc 

pěstounským rodinám zvládat péči o svěřené nezletilé děti.

U dětí v náhradní rodinné péči se objevují specifické problémy, 

zvláště v období adaptace, způsobené traumatickými 

zkušenostmi z vlastní rodiny. Někdy se výchovné problémy 

objevují až v pozdějším věku dětí, hlavně v dospívání a také při 

osamostatňování se. Doprovázející organizace působí v ro-

dině jako sledovatel procesu výchovy a péče a také poskytuje 

psychickou oporu nebo zprostředkovává odbornou pomoc. 

 Pěstounům se Oblastní charita Pardubice jako osoba 

pověřená  výkonem sociálně-právní ochrany dětí věnuje již od 

roku 2014. Služby pro pěstouny mají uzavřenou dohodu o vý-

konu pěstounské péče s několika desítkami rodin. Kromě 

sledování průběhu pěstounské péče a podpory rodin zajišťují 

také odborné vzdělávání pěstounů formou seminářů a vzdě-

lávacích pobytů. Pěstouni mají možnost získávat další znalosti 

od kvalitních lektorů a rozšiřovat si tak svoje výchovné 

kompetence. Každoročně Oblastní charita Pardubice pořádá 

také pobyty pro děti v pěstounské péči, výlety a příměstský 

tábor.  K setkávání pěstounských rodin slouží i akce, jako je 

opékání buřtů, mikulášská nadílka, den otevřených dveří, nebo 

víkendový vzdělávací pobyt v prostředí welness hotelu, kam 

mohou pěstouni přijet i s dětmi, kterým je zajištěn zvláštní 

program. 

 Charitní Služby pro pěstouny mají aktuálně volné kapacity, 

klíčové pracovnice rády přivítají nové pěstounské rodiny. 

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz 15
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Dobrovolnické centrum

Mise na Ukrajinu

Markéta Vašková

Vykořeněni

vrchní sestra, Domácí hospic Andělů strážných

Miloš Lášek

koordinátor dobrovolníků

Tříkrálová sbírka 2023
 O konfliktu  na Ukrajině bylo napsáno mnohé. Poslední rok 

změnil životy prakticky všech jejích obyvatel. My Češi jsme si 

de facto přes noc uvědomili, jak blízko od nás válka je. Každý

z nás se ocitl před volbou: „Chci vůbec pomoci? Mohu být ně-

čím platný? Jakým způsobem?” Naše rozhodnutí byla zcela 

dobrovolná – i to moje. 

 Na začátku března loňského roku máme sbaleny nej-

nutnější osobní věci… Vyrážíme s Honzou Douchou a Tomá-

šem Vlachem do Lvova. Říkám si: „Snad tam budu něco platná, 

snad to přežiji.“ Vzpomínka na ty dny mi rezonuje přímo 

biblicky: „Pláč a skřípění zubů…“ 

 Cesty na Ukrajinu během konfliktu zásadně změnily můj 

život. Přehodnotila jsem v podstatě vše. Nezabývám se mali-

chernostmi. Žiji každý den, jako by byl poslední – naplno. 

Někteří přátelé z mého života odešli. Troufám si říci , že navždy. 

Nebolelo to. Potkala jsem skvělé lidi, díky nimž mohu cíleně po-

máhat tam, kde je to velmi potřeba. Na svých toulkách po 

Ukrajině jsem doputovala až do Drohobyče. Tehdy začala 

spolupráce jejich místní charity s naší pardubickou. Vzpo-

mínám na vyprávění naší paní ředitelky, jak jsme byli vděčni za 

podporu partnerské organizace z Německa v devadesátých 

letech minulého století. Možná i oni přispěli k tomu, že můžeme 

v dnešní době poskytovat a stále rozšiřovat naše služby.  

 Drohobyč s počtem obyvatel okolo 70.000 je město na 

západní Ukrajině, asi hodinu jízdy od Lvova. Potýká se, včetně 

blízkého okolí, s cca 50.000 uprchlíky především z Doněcké

a Luhanské oblasti. Senioři, invalidé, vážně nemocní museli 

opustit svoje domovy. Nemají se kam vrátit. Města vybom-

bardovaná, z domů zbyly jen ruiny. Jediným jejich majetkem je 

igelitová taška s několika věcmi a vzpomínky. Ty jediné jim 

nikdo nevezme. Jsou vykořeněni, ale jsou tak trochu doma – na 

Ukrajině. Lidé z místní charity mluví stejným jazykem, mají stej-

nou kulturu. Vybudovali hospic. Snaží se jim pomoci, jak jen 

mohou. Mají nedostatek v podstatě všeho hmatatelného, ale 

mají mnoho lásky a ochoty pomoci těm nejvíce potřebným. 

Nemyslím, že je žádoucí tyto lidi evakuovat kamkoliv na Západ. 

Oni chtějí dožít tam, kde se narodili a být pohřbeni do svojí 

země. 

S čím můžete jako dobrovolník pomoci?

Práce s dětmi – doučování dětí ze sociálně znevýhodněných 

rodin, akce pro děti.

Volnočasové aktivity se seniory – procházky, rozhovory, 

čtení knih, luštění křížovek a další

Jednorázové akce – Tříkrálová sbírka, Sbírka potravin, výroba 

adventních věnců, šití kostýmů, údržba zahrad.

Firemní dobrovolníci - teambuilding v rámci firemního dne 

dobrovolnictví, smysluplná práce darovaná Charitě

Koordinátor dobrovolníků a Tříkrálové sbírky

Mgr. Miloš Lášek

730 572 959, mlasek@charitapardubice.cz

V roce 2023 jste podpořili

- Paliativní ambulanci, mobilní hospic, pečovatelskou službu

- Vybudování nového střediska ambulantních a pobytových služeb

- Pobytovou sociální službu pro lidi na okraji společnosti

- Humanitární projekty v zahraničí

- Řešení mimořádných situací

- Přímou pomoc lidem v nouzi

Sbírkový účet 66008822 777955020 /0800 VS 

(Oblastní charita Pardubice)

Přivítáme nové koledníky

- rodiny, skupinky kamarádů i jednotlivce.

Děkujeme, že nám pomáháte pomáhat

 online koleda

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz16



Jaroslav Havlík
metodik sociálních služeb

O dětech a rodičích

 Traduje se, že první československý prezident, Tomáš Gar-

rigue Masaryk je autorem citátu „Rodina je základ státu“. V už-

ším slova smyslu rodinu tvoří zpravidla dvojice rodičů a jejich 

děti, zatímco rozšířená rodina zahrnuje i další příbuzné (pra-

rodiče, tety, strýce, bratrance atd.). Pozitivně vnímané vzorce 

představují rodiče starající se o blaho svých dětí, soudržnost 

rodiny, jeden za všechny, všichni za jednoho. Rodiče chtějí jen 

to nejlepší pro své děti a snaží se tomu podřídit vše. Věnují jim 

svůj čas, péči, finanční prostředky na zajištění koníčků, 

kroužků nebo dovolených. Z lidského pohledu mluvíme o lás-

ce, kterou rodič cítí vůči svému potomku. Z legislativního 

pohledu můžeme v tomto případě hovořit o vyživovací 

povinnosti rodičů vůči dětem. Rodiče mají povinnost se starat

o své potomky do té doby, než se tito dokáží osamostatnit.

S věkem nemá tato povinnost žádnou spojitost. 

 Je však třeba uvědomit si, že ukončením vyživovací 

povinnosti rodičů vůči dítěti začíná zákonná vyživovací 

povinnost dětí vůči rodičům. Nejedná se pouze o poskytnutí 

stravy, ale i zajištění odpovídajícího ubytování, finanční 

podpory či zajištění odpovídající péče. 

 Mnohdy se stává, že se děti odstěhují z bydliště, kde 

vyrůstaly. Je normální, že založí rodinu mimo bydliště svých 

rodičů. Navštěvují se o víkendech, prázdninách, dovolených 

nebo zkrátka zrovna, když mají čas. Ale samozřejmě jsou i pří-

pady, kdy dítě zůstane s rodiči pod jednou střechou i v dospě-

losti. Zpravidla se jedná o rodinné domy, kdy rodiče obývají 

přízemí a potomek se svým protějškem a dětmi bydlí v prvním 

patře. 

 A ejhle, jednomu z rodičů (nebo oběma) pomalu dochází síly 

k zajištění péče o svou vlastní osobu či domácnost. Důvody 

jsou jednoznačné – zdravotní stav nebo věk. Všichni ví, že tato 

situace jednoho dne přijde. Lze se na ni připravit? Vždyť ještě 

včera maminka uvařila úžasný oběd a dnes není schopná zalít 

si čaj. Tatínek ještě minulý týden tančil na místním plese a dnes 

se marně snaží zavázat si tkaničky. A já jako jejich dítě přeci 

nemohu přestat chodit do práce, nemohu jim vařit, oblékat je, 

sprchovat nebo jim nakupovat (no, to bych možná zvládl, až 

pojedu z práce). Já přeci musím vyzvednout syna ze školy, 

dceru zavézt na plavání, taky se ozvali kamarádi, abychom 

přišli na večeři.   

 V tuto chvíli si možná ti, kdo mají nějaké povědomí o sociál-

ních službách, uvědomí, že tu existuje někdo, kdo by mohl po-

moci vyřešit jejich situaci. Možná zavolají do domova pro 

seniory (tu zjistí, že jejich představy a realita se nepotkávají). 

Do tohoto zařízení je třeba poslat žádost, zjišťuje se výše 

příspěvku na péči (v tuto chvíli si rodina uvědomuje, že 

umístění do domova pro seniory nebude žádná hračka, 

protože samozřejmě o žádném příspěvku nevěděli). Možná 

bude rodina volat pečovatelskou službu, osobní asistenci nebo 

odlehčovací služby. Možná se domluví na spolupráci a v ideál-

ním případě dojde k naplnění společných cílů rodiny, totiž 

zajistit rodičům péči v domácím prostředí. V tomto duchu jsou 

koncipovány všechny služby Oblastní charity Pardubice. 

 Jejda, zapomněl jsem na to nejdůležitější. Tatínek nebo 

maminka, kteří dle svých dětí potřebují pomoci, musí s touto 

pomocí souhlasit. Bez jejich souhlasu nikdo  poskytovat péči 

nebude a nesmí.

 A v tomto bodě často dochází k názorovým střetům. Dejme 

tomu, že rodič souhlasí s tím, že k němu domů bude dojíždět 

pečovatelka a bude mu pomáhat s hygienou, oblékáním a pří-

pravou stravy. Praxe nám ukazuje, jak rozdílné mohou být 

názory rodičů a dětí v těchto oblastech. 

 Představa „Dítěte“: „Tady v lednici má maminka připravený 

jogurt ke snídani, k tomu má ráda šípkový čaj, k obědu prosím 

ohřejte guláš a knedlíky. Na postel jsme ji připravili oblečení

a až ji vykoupete, tak v koupelně je plena, kterou ji pro jistotu 

oblékněte. Jo a doktor říkal, že má vypít aspoň dva litry tekutin 

denně, tak na to prosím dohlédněte.“ 

 Realita „Maminky“: „Já bych si k snídani dala rohlík s bílou 

kávou, guláš jsem měla včera a dnes už ho nechci, raději si 

dám párek. Ten svetr co mi sem připravili má šňůrky a je mi 

nepříjemný, kouše mě. Plínu nechci, na záchod si dojdu sama. 

Celý život jsem zvyklá pít jeden litr denně, když vypiji více, bude 

mi zle.“   

 Velice často v těchto situacích potomci nedokáží přijmout 

fakt, že jejich rodiče mají úplně jiné potřeby a zvyklosti než si 

mysleli. Domnívají se, že vědí, co je pro jejich rodiče nejlepší.

 Připusťme, že naši rodiče žili nějakým způsobem a jenom 

proto, že se jejich zdravotní stav zhoršil, se tyto zvyklosti 

nemění. Naopak se jich drží zuby nehty, a tak je to v pořádku. 

Pojďme respektovat naše milé rodiče takové, jací jsou, 

naslouchejme jim, dejme jim prostor vyjádřit se. Věřte, že to 

stojí za to. 

Ze života Charity 

Pomáháme s ukrajinskou Charitou
 „Pokud můžete pomoci trpícím, v tomto případě navíc nespravedlivě trpícím, a pokud máte otevřená srdce, udělejte to, prosím... 

Od začátku války na Ukrajině se snažím spolu s dalšími úžasnými lidmi pomáhat alespoň tím, že na místa, která se vyrovnávají

s přílivem vnitřních uprchlíků, můžeme dovézt materiální pomoc. Jsem ráda, že pomoc aktuálně předáváme kolegům v Charitě 

Sambirsko-Drohobyčské eparchie (Карітас Самбірсько-Дрогобицької Єпархії), která poskytuje ubytování, zdravotní a další služby 

uprchlíkům z východu země, včetně výdeje materiální pomoci. Jak jsem poznala, lidé, kteří často zachránili pouze holý život a celý 

jejich majetek je v několika igelitových taškách, jsou velice vděční za jakoukoliv pomoc,“ uvedla Markéta Vašková, organizátorka 

pomoci..

 Potraviny, drogerii, hygienické potřeby, přikrývky a postele spolu s dalším materiálem, včetně několika zdravotnických přístrojů

a vybavení, mohla Charita opakovaně odvézt nejen do charitních středisek, ale také do nemocnic a zdravotnických zařízení na 

západní Ukrajině. Za výraznou pomoc při zajištění pomoci děkujeme všem jednotlivcům, firmám a institucím.

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz 17



Pouť lidí dobré vůle, 30 let pardubické Charity 
 Poutní chrám Panny Marie Pomocné na Chlumku v Luži 

opět přivítal poutníky, kteří přišli prosit za své blízké.

 Po mši svaté celebrované Mons. Janem Pasekou bylo 

oceněno osm pracovníků Oblastní charity Pardubice za přínos 

k rozvoji pomoci potřebným. Samotnou mši svatou, oceňování 

pracovníků a koncert smíšeného pěveckého sboru Salvátor z 

Chrudimi pod vedením Tomáše Židka mohli zájemci sledovat 

také živě na charitním YouTube kanálu.

Koncert Prausova pěveckého sboru
 Pod vedením Jaroslavy Ševčíkové zazněly liturgické písně a 

další skladby. Dobrovolné příspěvky návštěvníků podpořily 

Domácí hospic Andělů strážných pardubické Charity.

Vánoční benefiční koncert
aneb hudební naděje 
 Na Vánočním benefičním koncertu v chrámu Českoslo-

venské církve evangelické zazněly české i zahraniční adventní 

a vánoční písně v podání Ondřeje Pavláka Zahaluka, Adély 

Krátké (Adela Ide), Rosi Krátké a Dětského sboru Rosa ze ZŠ 

Josefa Ressla a několik klavírních skladeb v podání Lukáše 

Zahaluka. Dobrovolné vstupné podpořilo Domácí hospic.

Adventní věnce pro Domácí hospic
 Také v roce 2022 jsme přivítali zájemce o společné benefiční 

vyrábění adventních věnců v Salesiánském klubu mládeže, na 

Univerzitě Pardubice, na Střední škole zdravotnické a sociální

v Chrudimi, ve Foxconnu, Panasonicu a ČSOB Pojišťovně.

Ze života Charity 

Seminář pro studenty
„Chcete pracovat v sociálních službách!?”
 Oblastní charita Pardubice organizovala ve spolupráci s Ma-

gistrátem města Pardubice, Praktickou školou SVÍTÁNÍ a Uni-

verzitou Pardubice interaktivní a zážitkový seminář s názvem 

„Chcete pracovat v sociálních službách!?“.

 Jak řekl organizátor akce Jaroslav Havlík z pardubické 

Charity: „S kolegyní Jaruškou Čížkovou z Osobní asistence 

jsme absolvovali spoustu zajímavých rozhovorů se studenty

a těšíme se, že mnozí z nich si po absolvování studia najdou 

cestu do naší Charity.“

Ocenění za pomoc uprchlíkům 
 Oblastní charita Pardubice převzala ocenění jako nezisková 

organizace roku za výjimečnou pomoc při zvládání uprchlické 

krize. Na slavnostním Oceňování dobrovolníků, neziskových 

organizací a společensky odpovědných firem pořádaného 

Koalicí nevládek Pardubicka toto ocenění převzala z rukou 

Pavla Šotoly, radního Pardubického kraje.

Charitní ples
 Osmý charitní ples, jehož výtěžek tradičně podporuje 

domácí hospicovou péči, se po covidové pauze konal v sobotu 

18. února v Obecním domě v Ostřešanech.

 Jak řekla Marie Hubálková, ředitelka Oblastní charity 

Pardubice: „Jsem moc ráda, že na nás lidé nezapomněli a zno-

vu přišli na ples podpořit domácí hospicovou péči. Ročně 

pečujeme v našich dvou střediscích a v Ambulanci paliativní 

medicíny o více než tři stovky umírajících a jejich rodin. Služby 

multioborového týmu jsou bezplatné, většina našich 

benefičních akcí je proto určena právě na podporu domácího 

hospice.“

Benefiční odpoledne pro hospic Charity
s youtuberem Tarym
 Ze srdce děkujeme SK Lázně Bohdaneč, Bohdanečské 

Sportovní Akademii a Petře Vytasil Krajíčkové za zorganizování 

benefiční akce s názvem Odpoledne s Tarym, Stáňou a Arian-

kou. „Jsem velice ráda nejen za velkorysou finanční podporu. 

Moc děkuji organizátorům této krásné sportovní akce pro děti, 

že spolu s námi mění zaběhlou praxi, že se o umírání ve 

společnosti nemluví. Život je krásný dar, stejně jako čas, který 

můžeme trávit se svými blízkými, třeba na konci života,“ řekla 

Marie Hubálková, ředitelka pardubické Charity.
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Půjčovna kompenzačních
pomůcek

Sociální šatník

Potravinová pomoc

Lidé se sníženou soběstačností mohou zůstat součástí 

přirozeného prostředí a plnohodnotně žít v kruhu blízkých.

Půjčujeme antidekubitní matrace, francouzské hole, infuzní 

pumpy a stojany, kyslíkové koncentrátory, WC nástavce, polo-

hovací postele, sedačky do vany, mechanické vozíky, chodítka, 

toaletní židle a další.

Shromažďujeme oblečení a obuv pro dospělé i děti v nouzi

z Pardubic a okolí, nábytek a věci potřebné pro domácnost.

Lůžkoviny, ručníky atd., hračky, školní potřeby, kočárky i auto-

sedačky – čisté, nepoškozené oblečení a spárované boty za-

balené v igelitovém pytli nebo tašce můžete nosit do charitních 

kontejnerů na textil.

Umístění kontejnerů na www.pardubice.charita.cz

Pomáháme osobám nacházejícím se v tíživé životní situaci, 

kterou se snaží řešit ve spolupráci se sociální službou (např. 

městský úřad, ÚP ČR, nezisková organizace). Pomoc je posky-

tována na základě sociálního šetření a po vydání „Poukazu na 

potravinovou a materiální pomoc“ humanitárním pracovníkem 

na výdejním místě Oblastní charity Pardubice. Pro doporučení 

klienta sociálním pracovníkem je třeba kontaktovat vedoucí 

Služeb pro rodiny s dětmi  Bc. Terezu Saifrtovou, DiS.

 Děkujeme všem, kteří pomoc potřebným podpořili při potra-

vinových sbírkách. Oblastní charita ráda přijme trvanlivé potra-

viny do skladu pomoci potřebným, kontaktní osobou je Michal 

Boháč.

 Pardubice    Holice

 Půjčovna pomůcek a dispečink  Bc. Dana Fifernová, DiS.

 Tel.: 466 335 026, 775 296 843  Tel.: 466 681 654, 775 296 831

 pondělí – pátek 7:00 – 15:00   po předchozí domluvě

Michal Boháč,

466 335 026, 775 296 844,

mbohac@charitapardubice.cz

Pichlova 1573, 530 02 Pardubice

Bc. Tereza Saifrtová, DiS.

777 296 826, tsaifrtova@charitapardubice.cz

Pichlova 1573, 530 02 Pardubice

Sociálně aktivizační služby
pro rodiny s dětmi

Bc. Tereza Saifrtová, DiS. vedoucí služby

Tel.: 777 296 826, 461 100 445

E-mail: tsaifrtova@charitapardubice.cz

Češkova 1247, 530 02 Pardubice

Služby pro rodiny s dětmi

Služby pro pěstouny

Bc. Tereza Saifrtová, DiS.

Tel.: 777 296 826

E-mail: pestouni@charitapardubice.cz

Naše služby

Hubálková: „Za to, že se nám peníze z Evropské unie na nová 

auta podařilo získat, jsem nesmírně vděčná. Vděčná nejen za 

své kolegy a kolegyně, ale především za ty, kteří naši pomoc 

potřebují a čekají na nás. Ani pro nás to však nebylo zadarmo, 

ze smlouvy totiž plyne povinná půlmilionová spoluúčast 

Charity.“

Nová auta na Charitě díky Evropské unii
 „Nestartuje, klepe, skřípe, táhne doleva, doprava, dej pozor 

na spojku, zpátečku a hlavně na sebe a všechny kolem.“ To jsou 

slova, která vedoucí terénních služeb Charity často slýchali

v souvislosti s auty, se kterými pečovatelky, sestry, osobní 

asistentky a sociální pracovníci jezdí za klienty a pacienty „do 

terénu“.

 Na přelomu roku se podařila skvělá věc. Pardubická Charita 

mohla díky podpoře z evropského projektu pořídit 24 nových 

automobilů, které nahradí staré dosluhující vozy v pečovatelské 

službě, osobní asistenci a v dalších sociálních službách.

 Jak řekla ředitelka Oblastní charity Pardubice Marie 

Ze života Charity 

Běh Univerzity podpořil hospic
 Podruhé byl Běh Univerzity Pardubice věnován na podporu 

Domácí hospicové péče pardubické Charity. Na 2,5 kilometru 

dlouhou trať se vydali běžci, cyklističtí závodníci, jezdci na 

koloběžkách i jednokolkách, mezi závodníky nechyběli  

dokonce závodníci s dětskými kočárky či se psy. 

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz 19

Kompenzační pomůcky usnadňují péči,

přinášejí větší komfort pacientům i pečujícím.



Pečovatelská služba Pardubice (terénní)

Jarmila Klimešová, vedoucí střediska

777 296 850, klimesova@charitapardubice.cz

V Ráji 732, Pardubice, 530 02

Pečovatelská služba Lázně Bohdaneč

(ambulantní, terénní)

Eva Beránková, vedoucí střediska

603 459 486, eberankova@charitapardubice.cz

Šípkova 49, Lázně Bohdaneč, 533 41

Pečovatelská služba Holice (ambulantní, terénní) 

Bc. Dana Fifernová, DiS., vedoucí střediska

775 296 831, dfifernova@charitapardubice.cz

Palackého 1131, Holice, 534 01

Pečovatelská služba Moravany (terénní)

Bc. Dana Fifernová, DiS., vedoucí střediska

775 296 831, dfifernova@charitapardubice.cz

nám. Hrdinů 13, Moravany, 533 72

Naše služby

Zdravotní péče Hospicová péče

Osobní asistence (terénní)

Jaroslava Čížková, vedoucí střediska

775 296 849, jcizkova@charitapardubice.cz

V Ráji 732, Pardubice, 530 02

Odlehčovací služby

Osobní asistence

Pečovatelská služba

Domácí hospic Andělů strážných (terénní)

Ambulance paliativní medicíny

Markéta Vašková

vrchní sestra

tel.: 775 296 830

vaskova@charitapardubice.cz

www.hospicpardubice.cz

nám. T.G. Masaryka 29,

Holice, 534 01

Domácí zdravotní péče Pardubicko (terénní)

Zuzana Cepková, vrchní sestra

731 646 803, zcepkova@charitapardubice.cz

V Ráji 732, Pardubice, 530 02

Domácí zdravotní péče Holicko (terénní)

Michaela Hlávková, vrchní sestra

731 619 791, mhlavkova@charitapardubice.cz

Palackého 38, Holice, 534 01

Pobytové odlehčovací služby

Červánky Třebosice

Bc. Petra Průšková, vedoucí střediska

Tel.: 775 296 833

E-mail: ppruskova@charitapardubice.cz

Třebosice 22, 530 02 Pardubice

Bc. Robert Vítek, vedoucí střediska

Tel.: 735 726 954

E-mail: rvitek@charitapardubice.cz

V Ráji 786, 530 02 Pardubice

Pobytové a terénní odlehčovací
služby Červánky Pardubice

Ambulantní odlehčovací služby
Červánky Mikulovice

Jana Komárková, vedoucí střediska

Tel.: 730 549 252

E-mail: jkomarkova@charitapardubice.cz

Devotyho 1, Mikulovice, 530 02 Pardubice

více než pomáháme lidem v nouzi30 let www.pardubice.charita.cz20

Podrobná mapa působnosti
domácího hospice spolu
s dalšími informacemi na
www.hospicpardubice.cz


	Stránka 1
	Stránka 2
	Stránka 3
	Stránka 4
	Stránka 5
	Stránka 6
	Stránka 7
	Stránka 8
	Stránka 9
	Stránka 10
	Stránka 11
	Stránka 12
	Stránka 13
	Stránka 14
	Stránka 15
	Stránka 16
	Stránka 17
	Stránka 18
	Stránka 19
	Stránka 20

